
Praha, 27. 6. 1967

Drazí,

už je to moc dlouho, co jsem Vám nepsal (a co jste and Vy nepsali). 
Vzpomínáme často, ale času na psaní není. Teď v neděli jsem přece trochu času
ukradl a udělal jsem konečně ty obrázky, co tak dlouho slibuji a stále odkládám.
Kupodivu to dopadlo lépe, než jsem si myslel. Negativy vypadají nedobře, ale 
kopie jsou slušné. eno

S Jeníkem máme některé nedořešené věci. Máme tady stále tu Monsteru, už je 
moc veliká. Chceš ji, Jeníku? Já bych ji jinak dal někomu jinému; musím občas 
také něco likvidovat, už tu pro ky tky není místo na jiné věci. Dále jsem Te 
prosil, abys mi příležitostně věnoval nějaký bily modřenec; nezapomněla ?

Jak se daří Vilušce? Chodí do práce? Doufám, že to tam je přece trochu lepší 
než v té cukrářské výrobě.

My jsme tu ve stálém chvatu, což nemusím asi nijak zdůrazňovat. V poslední 
době mi nic nevychází (po pokynech, intimovaných redakcím), ačkoliv toho 
mám dost napsáno. Nezmění-li se nic, pustím se defintivně do větší práce 
(nejlépe by posloužila nějaká cesta do ciziny, na stipendium, ale zatím nevím, 
zda to vyjde a také zda mne pustí). Teď žijeme v napětí před sjezdem, který 
dnes zahájil. Nezdá se však, že dojde v nejbližší době k podstatnějšímu 
uvolnění. Bylo mi letos také už čtyřicet a tak jsem měl příležitost k prvnímu 
životnímu učtování (ta předtím představovala jen jakousi hru nebo generálku). 
Už je to třeba vzít vážně, že jsem „ztratil“ nejlepší část tvořivého období v 
důsledku toho, že jsem se nebyl ochoten přizpůsobit a že na druhé straně ti, 
kteří o věci rozhodovali, nebyli ochotni mne pustit k práci. Tuto okolnost nelze 
odčinit; je však možno ji učinit smysluplnou. To je jediné, co zbývá. Dnes stačí 
poměrně málo k tomu, aby člověk byl omilostněn. Kdybych toto málo udělal, 
prohlásil bych tím však svou dosavadní cestu za omyl a přímo nesmysl; 
navenek by to vypadalo, jako že jsem konečně dostal rozum, ale vnitřně by to 
byla abdikace. A tak jediná cesta pro mne, jak neztratit smysl životní, ale 
naopak jak ho dosáhnout, je nesmiřitelnost a zásadní cesta bez kompromisů. 
Koneckonců vnitřní opravdovost a poctivost je důležitější než vnější pozice a 
úspěch.

Odpusťte ty poněkud nadnesené úvahy. Ono to není nikdy zcela nemístné, když
člověk vydává počet z toho, co udělal a co neudělal. Jenom jde nakonec o to, 
aby neklamal sám sebe. A to je ovšem ustavičné memento i pro mne: neklamu 
sám sebe? Ale na to vposledu mohu z lidí odpovědět jenom já sám tím, že se 
budu pokoušet proniknout pod každý klam až do nejskrytějších záhybů svého 
vědomí a své duše.

Se zdravím jsme na to (když se nebere v úvahu takové to běžné klempírování) 
až na Martinu poměrně prostředně. Martina má už skoro rok potíže s ledvinami 
a močovými cestami, nevypadá to moc pěkně, stále polyká nějaká antibiotika, 
ale nezdá se, že by něco mohlo víc zabralo. Dost z toho máme obavy; mohlo by
to být na celý život zatížení. Dvakrát byla delší dobu v v nemocnici, což pro ni 
byl velký psychický otřes (zřejmě). Přišla jako vyměněná, není s ní řeč, je 
naprosto paličatá, roztěkaná, nedůvěřivá, stále protestuje. S ostatními to jde; s 



učením není potíží, nejsou sice ve třídě nejlepší (i když zvláště Jana a Štěpánka 
jsou mezi nejlepšími), ale vlastně se to tak nedá počítat. Jejich učením se doma
vůbec ne zabýváme, pracují od 1. třídy docela samy - nemáme na ně prostě 
čas. Jen občas nějaká rada, odpověď na otázku a pod. Tak to vypadá, že v 
příštích letech budou mít značnou šanci, až se rodiče těch druhých dětí 
přestanou dětmi tolik zabývat anebo až na látku ve škole nebudou dost stačit. 
Upřímně Vás oba zdravíme a těšíme se, že nám časem něco o sobě napíšete. 
(My teď jedeme na červenec do Prosetína, já budu od 6. srpna zase v Praze.)

Vaši 

Láďa + Heda + 4 holky


